
 
 

 

Woordvoering begroting 2015 

 

Voorzitter, 

Het college is erin geslaagd een sluitende begroting te presenteren die ruimte heeft voor alle in het 

coalitieakkoord uitgesproken ambities. Deze begroting is een compliment waard. Complimenten 

aan het college, aan de wethouder van financiën en via hem aan de medewerkers van de gemeente 

Groningen. Wederom dank voor de grote inspanningen die zij zich hebben getroost. 

 

We gaan verder werken aan een nieuwe gemeente, die meer samenwerkt met inwoners, 

initiatiefnemers, organisaties en ondernemers. We gaan investeren in het economisch programma 

dat werkgelegenheid gaat verbeteren. We gaan verder werken aan een culturele stad die haar 

mensen inhoudelijke verrijking biedt en die het toerisme van buiten stimuleert en het 

vestigingsklimaat verbetert. We gaan verder werken aan een sociale stad, waarbij we 

werkzoekenden gaan vragen wat ze kunnen en willen en die we gaan stimuleren. Met een goed 

armoedebeleid, waarvan steeds meer duidelijk wordt dat Groningen landelijk voorop loopt. Met een 

verschuiving naar meer preventie in de zorg, waarbij onnodige bureaucratie wordt weggenomen en 

in een vroeger stadium door middel van sociale teams problemen kunnen worden aangepakt.  

 

Van groot belang is het duurzaamheidsbeleid. En deze begroting maakt structureel meer ruimte vrij 

voor het bestrijden van het grootste vraagstuk waar de wereld zich voor gesteld ziet, namelijk de 

opwarming van de aarde. Met de doelstelling om de stad Groningen in 2035 energieneutraal te 

maken dragen ook wij bij aan de bestrijding van de gevolgen van die klimaatverandering. Hoe we 

dat gaan doen bespreken we de komende maand bij de herijking van het duurzaamheidsbeleid.  

 

Maar duurzaamheid is meer dan alleen een volhoudbare energievoorziening. Sociale duurzaamheid, 

wat tot uiting komt in het eerbiedigen van mensenrechten is minstens zo belangrijk. De gemeente 

zet daarom al langer in op Fairtrade, maar GroenLinks is van mening dat bijvoorbeeld in het 

inkoopbeleid scherper gelet kan worden op sociale duurzaamheid. Trots werd een jaar of wat terug 

gemeld dat het gemeentelijk wagenpark op Liquid Natural Gas ging rijden, dat inderdaad een zeer 

lage uitstoot kent en dat tot de schone brandstoffen kan worden gerekend. Maar als blijkt dat dat gas 

uit Qatar komt, waar de overheid het niet zo nauw neemt met de mensenrechten, dan plaatsen wij 

grote vraagtekens bij de sociale duurzaamheid van deze brandstof. De rechten van arbeiders in de 

bouw, zoals we regelmatig kunnen horen in het nieuws over de totstandkoming van de 

voetbalstadions voor het WK in 2022, worden met voeten getreden. Het kan gerust onder moderne 

slavernij worden geschaard.  Vakbonden en mensenrechtenorganisaties vragen hier niet voor niks 

herhaaldelijk aandacht voor en ook voor andere schendingen van mensenrechten in Qatar. 

 

GroenLinks wil het college in het inkoopbeleid uitdagen om meer te bereiken. De inkoop van de 

gemeente is duurzaam, en daar zijn wij blij mee, maar we vragen  te streven naar meer dan die 

wettelijke norm. Blijf alert, wees creatief, leg de lat hoog en zoek naar nog grotere 

duurzaamheidswinsten! Mijn fractie zal beide aspecten onder de aandacht brengen als binnenkort 

het inkoopbeleid weer op de agenda staat. 

 

Voorzitter, 

De grootste crisis sinds de jaren dertig viert nu ongeveer zijn eerste lustrum. En de gevolgen 

daarvan liegen er niet om. Werkloosheid, schulden, begrotingstekorten, een groeiende kloof tussen 

arm en rijk. En die heeft zoals bekend ook zijn weerslag op Groningen gehad. De afgelopen vijf jaar 

werden belangrijke projecten stopgezet en stevige bezuinigingen doorgevoerd. En ondanks het feit 

dat er in de begroting zoals gezegd ruimte is voor stevige ambities, is die ook gevuld met nieuwe 



ombuigingen en bezuinigingen. Mijn fractie vind dat de juiste mix is gevonden tussen investeren en 

een houdbare begroting. Dat neemt niet weg dat goed in de gaten moet worden gehouden of die 

bezuinigingen wel volledig te realiseren zijn, omdat de makkelijke besparingsmogelijkheden al wel 

een tijdje op zijn.  

 

Een ambitieuze besparing wordt in de komende jaren nog verwacht op de uitbesteding van de ICT. 

Gezien de resultaten van de parlementaire enquête over ICT projecten bij de overheid zal dit project 

met de grootste zorgvuldigheid aangepakt moeten worden. Oog moet er ook zijn voor het behoud 

van kennis binnen de gemeentelijke organisatie en graag zien we ook opties waarbij de ICT 

georganiseerd zou kunnen worden met andere overheden of non-profit organisaties.  

 

Voorzitter,  

We leven in tijden van grote veranderingen. Door de crisis van de afgelopen jaren, door afnemende 

budgetten, maar ook door de ontwikkelingen als gevolg van internet, technologie en globalisering. 

Veel zekerheden vallen weg terwijl aan de andere kant duidelijk is geworden dat de maatschappij 

niet af is. Sociale verhoudingen zijn op de proef gesteld en het debat over de rechtvaardige 

samenleving wordt weer breed gevoerd. Ik ga in op twee onderdelen van het debat: die over de 

deeleconomie en de discussie over het basisinkomen. 

 

Zoals gezegd zijn we op weg naar een nieuwe overheid. Dat is mede noodzakelijk omdat burgers 

meer en meer van de overheid verwachten dat die zich open en constructief opstelt. Maar die burger 

gaat vooral ook zelf aan de slag. Dankzij internet, apps, social media, en vrij toegankelijke 

informatie heeft de deeleconomie een hoge vlucht genomen. Peerby, snappcar, wehelpen, 

thuisafgehaald en airbnb of gewoon een buurtgroep op facebook of what's app: Stuk voor stuk 

platforms die mensen nieuwe manieren geven om hun bezit, vaardigheden en kwaliteiten al dan niet 

tegen betaling te delen met anderen. Mogelijk dat ook de crisis eraan bij heeft gedragen dat deze 

nieuwe vormen een hogere vlucht hebben genomen. Als dat zo is, dan is dat een klassiek geval van 

'ieder nadeel hep s'n voordeel'. Delen is bij uitstek duurzaam, omdat het uiteindelijk leidt  tot een 

efficiënter gebruik van grondstoffen en producten, en tot meer zelfredzaamheid en autonomie.  

 

Deze nieuwe deeleconomie leidt op stadsniveau, en misschien nog meer op wijk-, buurt- en 

straatniveau tot nieuwe vormen van sociale cohesie. En die uit zich op dat niveau bijvoorbeeld ook 

in ontmoeting in buurttuintjes, wijkboomgaarden en wijkbedrijven. De gemeente kan hier met het 

wijksgewijs werken uitstekend op aansluiten en doet dat gelukkig ook.  

 

Het gaat om het geven van ruimte. Ruimte voor initiatief, en een open welwillende houding vanuit 

de gemeentelijke organisatie of van andere spelers in de wijken zoals opbouwwerkers, om die 

initiatieven van individuele stadjers, groepen mensen, ondernemers of kunstenaars te ondersteunen 

en mogelijk te maken. Met aanhoudende aandacht, blijvende steun en grote inzet, zoals veel 

medewerkers van de gemeente al lang aantonen. Maar er is ook nog veel te winnen. Behoed 

initiatiefnemers voor lange en tegenstrijdige procedures met onduidelijke randvoorwaarden. 

Prachtige voorbeelden kennen we, zoals recent nog met het fietspad vanaf Engelbert. En met de 

nieuwe wijkenaanpak, compleet met wijkwethouders, moeten initiatieven nog meer ruimte krijgen. 

 

Wat mijn fractie betreft betekent deze ruimte voor initiatief ook, dat wat de plannen voor de 

Suikerunie nu ook gaan worden – en eigenlijk wachten we daar al veel te lang op – de 

initiatiefnemers van het eerste uur, en ook die zich hebben verenigd in De Raffinage, vooral de kans 

krijgen om daar een goede rol te blijven spelen. Mijn fractie is blij met de bevestiging daarvan door 

het college in de commissie R&W.  

 

Volgend jaar is een spannend jaar. De drie grote decentralisaties in het sociale domein krijgen hun 

beslag. Ik kom zo op die van WMO, AWBZ en Jeugdzorg, maar wil eerst stilstaan bij de derde 



decentralisatie, die van de participatiewet, want dat is een bijzondere. Waar de andere 

decentralisaties ruimte bieden aan gemeenten om maatwerk te gaan leveren, een benadering te 

ontwikkelen die past in de gemeentelijke context en problematiek, geeft de nieuwe Participatiewet 

nog altijd veel strikte regels, met overdreven nadruk op controle. In feite wantrouwen. In de ogen 

van GroenLinks moeten juist de mogelijkheden om naast een uitkering in deeltijd of onbetaald te 

werken worden verruimd. Zo vergroot je de afstand tot de arbeidsmarkt niet onnodig. En als je extra 

inkomsten hebt, kun je die investeren in je eigen ontwikkeling.  

 

GroenLinks is daarom blij met de maatschappelijke discussie die breed gevoerd wordt over het 

Basisinkomen. Elementen daaruit passen goed bij de insteek in het coalitieakkoord dat er meer 

innovatie zou moeten zijn in de benadering van werk en activering. Meer de nadruk op vertrouwen, 

op wat werkzoekenden willen en kunnen. Voorstanders van een basisinkomen pleiten vooral voor 

meer onderzoek, en voor experimenten in dit onderdeel van het sociale domein, en dat is hard 

nodig. Het is goed om te zien dat dit thema ruime aandacht en navolging krijgt via media als de 

Correspondent, het programma Tegenlicht met zijn meet-ups, die ook hier in Groningen 

plaatsvinden, volgende week bij Let's Gro en ook recent via een aangenomen motie op het D66-

congres. 

 

Duurzaamheid is uitgangspunt van het gemeentelijk beleid. Ook bij de benadering van het sociale 

domein levert dat winst op. Een voorbeeld zijn de steeds hoger wordende energielasten, die met 

name voor huurders in de sociale woningbouw een steeds grotere aanslag doen op hun vaak toch al 

krappe budget. Voor GroenLinks is het belangrijk om daarom vanuit deze benadering van 

energiearmoede het mes aan twee kanten te laten snijden: reductie van energiekosten door 

energiebesparing en duurzame energievoorziening draagt niet alleen bij aan het bereiken van onze 

energiedoelstellingen, maar kan ook flinke kostenbesparingen opleveren. Wij dienen hierover een 

motie in. 

 

Ik zei al, 2015 wordt een spannend jaar. In de vorige raadsvergadering stelden we de plannen vast 

voor de uitvoering van de nieuwe gemeentelijke zorgtaken. De discussie die over deze 

decentralisaties wordt gevoerd kent bij vlagen karikaturale trekken. De een verwacht gouden bergen 

omdat de bureaucratie wordt afgebroken en er ruimte komt voor maatwerk, terwijl de ander 

rampspoed voorspelt omdat er zo fors wordt bezuinigd. Voor GroenLinks staat het goede resultaat 

voorop. Naar onze overtuiging kan er heel veel beter in de zorg, door meer vertrouwen te geven aan 

de mensen die in de zorg werken en door meer de vraag centraal te stellen en te zoeken naar 

eenvoudige oplossingen, zonder bureaucratie. Maar de gevolgen van de bezuinigingen voor 

diezelfde werknemers in de zorg en voor de zorgontvangers zijn fors, daar moet niet omheen 

worden gedraaid. GroenLinks denkt dat de huidige vertaling van de wetgeving in de stad een goede 

basis biedt om de zorgtaken uit te voeren, maar we weten ook dat het van iedereen een maximale 

inspanning zal vragen om de kwaliteit van de zorg te waarborgen. Rond de vernieuwing van het 

sociale domein dienen wij een motie in over de borging van privacy in de werkwijze van de sociale 

teams. 

 

Dat brengt mij op de mediastorm die we gisteren hebben beleefd rondom de website wij.groningen. 

De focus kwam daarbij te liggen op een onderdeel van die site, die zoals ik gisteren ook twitterde: 

met de beste bedoelingen de plank mis lijkt te slaan. Gelukkig zijn de eerste wijzigingen van de 

teksten al gedaan, waardoor de meest frappante zaken al aangepast zijn, maar het zou goed zijn als 

dat onderdeel van de site met deze adviezen goed tegen het licht wordt gehouden en er, in overleg 

met bijvoorbeeld de WMO-raad of met de MJD en andere instellingen in de stad, gekeken wordt 

hoe de kwaliteit kan worden verbeterd. Dat moet overigens altijd uitgangspunt zijn: een continue 

inzet op verbetering van de informatievoorziening. Maar er zijn wel een aantal opmerkingen over te 

maken: laten we een gemeenschappelijke inspanning leveren om de kwaliteit te verbeteren, in plaats 

van een luid spektakel maken, want daar heeft niemand wat aan. Het punt was duidelijk, maar het 



hypen had geen enkele meerwaarde meer. Te meer, omdat de site voor het overgrote gedeelte goede 

informatie geeft over de veranderingen die er op stapel staan. En wat die teksten betreft: ze waren 

dus al drie jaar in gebruik. Wat er anders werd, is dat ze op een nieuwe site, in een nieuwe context 

plotseling wel eens anders over kunnen komen: betuttelend of zelfs schofferend. Laat duidelijk zijn, 

met alleen die adviezen, ook als ze aangepast zijn, zullen mensen die diep in de problemen zitten 

niet geholpen zijn, die moeten het hebben van de zorg en de steun die ze van zorgprofessionals 

zullen krijgen, vanaf 2015 via de sociale teams. 

 

Voorzitter tot slot: Groningen is recent de grens van de 200.000 inwoners gepasseerd. Een mijlpaal. 

En zo'n mijlpaal verdient een cadeautje, of een ambitieuze doelstelling: voor iedere stadjer een 

boom! Ik hoef nu geen uitgebreid betoog te houden wat de voordelen van bomen in de stad zijn, en 

u snapt dat ook wij niet zo maar een budget hebben om in een keer het benodigd aantal resterende 

bomen morgen te kunnen aanplanten, maar het is een goede ambitie om daar naartoe te werken en 

daarbij creatieve manieren te gebruiken om dat doel dichterbij te brengen. Mijn fractie werkt aan 

een initiatiefvoorstel.  

 

Voorzitter 

Naast de genoemde krijgt u nog moties over het leerlingenvervoer, over duurzaam en gezond 

uitgaan, over controle op partydrugs, en over slimme wandelroutes. 

 


